
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo dne 22. 11. 2005 
na Astronomickém ústavu AV ČR v Praze.

Přítomni: Bezouška, Marková, Mokrý, Suchan, na část Astronomická olympiáda
Kovář telemostem ze Ženevy, na část Tarant (revizor).

Hosté: Hadrava, Kožuško, Soumarová (na část Astronomická olympiáda).

1) Kontrola zápisu ze dne 11.10.2005
Bod 8) – oprava na Astronomický ústav AV ČR (nikoliv Agronomický  ).

2) Astronomická olympiáda
Projednány připomínky SHaP (předala Marková): dvě chyby v zadání 1. kola, pochybnosti 
nad dopisem hvězdárnám (neosobní a nezavazující). SHaP nabídlo jednání ke spolupráci 
na AO. Marková projedná s předsedou SHaP Ing. Grünem jednání o možné spolupráci na AO 
– za ČAS se předběžně zúčastní Marková, Suchan, Kožuško. VV doporučuje Výboru AO 
k projednání požadavky a náměty na spolupráci a vytvoření podkladů pro jednání s SHaP. 
Je třeba zajistit širší okruh spolupracovníků (studenti oboru učitelství?). Potřebujeme 
zásobárnu úloh. Uvítáme poskytnutí prostor (např. pro konání finále). Probrány reakce škol. 
Statistika ke dni 22.11. (ještě není uzavřeno 1. kolo): 3 200 účastníků 1. kola, do 2. kola 
postupuje 1 200 dětí z 208 škol. Jednání na MŠMT pro 4. ročník AO – Marková, Suchan. 
VV ČAS vyslovuje poděkování všem institucím a jednotlivcům, které a kteří se podílejí 
na zajištění letošního ročníku AO.

Doc. Hadrava: nabídka Nakladatelství Academia na soutěž pro studenty, soutěž ESO 
„Catch a Star“ – české předkolo?, možnost záštity nad Astronomickou olympiádou – VV 
prodiskutoval navržené možnosti – dořeší Suchan.

3) Dlouhodobé členství
VV přijal připomínku Pražské pobočky a dořešil příspěvky složkám z příspěvku 
dlouhodobého člena tak, aby zaplacením dlouhodobého členství členu nevznikla povinnost 
platit každý rok příspěvek do kmenové složky. V roce zaplacení dlouhodobého příspěvku se 
tedy příspěvek dělí na centrální (kmenový) a příspěvek do složky.  Od roku 2007 složky 
stanoví vlastní dlouhodobé příspěvky spolu s rozpočtem k žádosti o dotaci na příští rok, tzn., 
že tato výše může být každoročně upravována. Pro rok 2006 zůstává výše příspěvku pro 
dlouhodobé členství stejná jako v roce 2005. Pražské pobočce, která tento bezprecedentní 
případ eviduje z doby před ustanovením těchto pravidel, bude převedena částka 2 000 Kč – 
zajistí Suchan.

4) Centrální vybírání příspěvku
VV zhodnotil diskuzi a názory složek na centrální vybírání členských příspěvků. Složky ČAS 
o centrální vybírání neprojevily zájem, příp. jsou proti, navíc VV nedisponuje časem 
a možnostmi pro celkové centrální vybírání. Dále tedy pouze jako nabídka složkám, které 
o to požádají. Marková zjistí u Doc. Zajace proceduru centrálního vybíraní příspěvků 
v JČMF.

5) Kvízova cena



Do 31.12.2005 nechť jsou zasílány návrhy na udělení ceny k rukám E. Markové a kopie 
do sekretariátu ČAS. Složkám oznámí Suchan, do KR 6/2005 Marková. Jakmile bude zřízen 
u správce v Úpici nový účet, je třeba tam převést 20 000 Kč z daru Dr. Kohoutka – Marková, 
Suchan.

6) Setkání složek  (dvojí  interní i veřejné)
Interní s pracovní náplní o vnitřním chodu ČAS se bude konat v sobotu 28. ledna 2006 
v Praze – přípravu, program a pozvánku zajistí Suchan.

Veřejné stejného stylu jako Kolovratské setkání na jaře 2005, se uskuteční v sobotu 
13. května 2006 v Kolovratech. Bude jednodenní. Program bude s důrazem na zatmění Slunce 
29.3.2006. Součástí bude předání Kvízovy ceny. Zajišťuje Bezouška, Suchan.

7) Česká astrofotografie měsíce
VV projednal návrh pana Zdenka Bardona na projekt České astrofotografie měsíce. Doporučil 
změnu v textu propozic a představení projektu – dořeší Suchan, Mokrý. VV schválil 
vyhlášení České astrofotografie měsíce (nikoliv Měsíce ) od ledna 2006 s předkolem 
v prosinci 2005 a poděkoval přípravné skupině (Zdeněk Bardon, Marcel Bělik, Karel Mokrý, 
Pavel Suchan). Porotu jmenuje VV korespondenčně na základě návrhu Zdenka Bardona.

8) Složky ČAS
VV vzal na vědomí, že některé složky nevybírají vlastní příspěvky, resp. jejich výši stanovily 
jako nulovou. Konstatuje v této souvislosti, že to nepovažuje za vhodný stav – pozor na 
vyúčtovávání dotace v poměru 30:70.  Od roku 2007 zvážit opětovné stanovení minimálního 
příspěvku do složky.

VV byl informován o protestu revizora Sekce pozorovatelů proměnných hvězd Ing. 
Paschkeho na průběh voleb výboru. Po diskuzi a seznámení se skutečností shledal protest 
neoprávněným (v době vydání tohoto zápisu již Ing. Paschke svůj protest stáhl – poznámka 
zapisovatele).

9) VV ustavil Terminologickou komisi a pověřil jejím vedením Mgr. Šulce. Konzultaci 
s M. Šulcem a oficiální pověření zajistí Suchan. VV děkuje všem, kteří se svojí iniciativou 
o založení odborné skupiny především zasloužili (Miroslav Šulc, Libor Lenža, Jiří Prudký, 
Luděk Vašta). 

10) Členské průkazy
Projednány připomínky a zvážena pro a proti každoročního rozesílání. Návrh Š. Kováře na 
tříletou platnost byl projednán a informace o technických možnostech dodavatelskou cestou 
byly uloženy v sekretariátu.

11) Web
www.astronom.cz – chybí dořešení a pravidla pro publikování, zprovoznění začátkem roku 
2006 – Mokrý.
www.astro.cz – došlé pochvaly a ocenění, nově galerie fotografií, soutěž Moje vánoční 
kometa (společně se Společností pro meziplanetární hmotu). Rozpočtovou položku na web 
vyčerpat na zálohovací HD a odměnu M. Kolaříkovi – zajistí Suchan.

http://www.astro.cz/
http://www.astronom.cz/


12) ČAS vstoupila do spolupráce s Českým koordinačním výborem pro Mezinárodní 
heliofyzikální rok 2007 (IHY 2007)  členové výboru Marková, Mokrý, Suchan. Webové 
stránky IHY 2007 budou provozovány na www.astro.cz  Mokrý.

13) VV na základě písemného návrhu starosty Městské části Praha – Koloděje a nabídnutých 
podmínek schválil dočasné umístění dalekohledu ČAS na úřadu Městské části Praha – 
Koloděje za podmínek úhrady dopravních nákladů ze Slovenska (po výpůjčce) a pojištění na 
místě v Praze. Součástí miniexpozice může být výstavka nebo propagace astronomie a ČAS. 
Se starostou dojedná Suchan. Dopravu zajistí Suchan.

14) Suchan zjistí postup návrhu na státní vyznamenání.

15) VV schválil nákup profesionálního vybavení pro propagaci na veřejných akcích 
(např. v pražské ZOO) – 2 ks velkoplošné korkové nástěnky a plexi stojany na propagační 
a informační materiály. V celkové ceně 3 000 Kč. Zajistí Suchan.

16) Spolupráce se Společností Astropis
Ve spolupráci ČAS a Astropisu proběhl ke vzájemné spokojenosti Den s Astropisem 2005 
a akce v ZOO Praha 4.12.2005. Projednána úvaha Astropisu na podporu projektů ČAS 
– budou nabídnuty varianty CCD kamera pro Sekci pozorovatelů proměnných hvězd, 
Astronomická olympiáda, udělované ceny ČAS,…. jednáním je pověřen Suchan.
 
17) Výročí členů: od KR 1/2006: 50, 60, 70, 75, 80, 85,…. roků, resp. od 75 let po roce – 
Bezouška.

18) Jednání o slevě Nakladatelství Academia pro členy ČAS – Suchan.

19) Emailové zprávy členům ČAS byly zavedeny, dobrá zkušenost (kromě jednoho přání 
člena o vyřazení z tohoto adresáře). Využívat i pro výzvy na pomoc při jednotlivých akcích 
(hledáme spolupracovníky). Nabídka složkám  možnost informovat všechny členy ČAS. 
Rozeslání elektronického PF 2006 členům ČAS – Suchan.

20) Smlouvy s jinými subjekty o poskytování slev členům ČAS – Suchan.

21) Planetárium Most
Tarant informoval o současném stavu a výsledku jednání s představiteli města. Návrh 
na převod pobočky Teplice na občanské sdružení a na kolektivního člena ČAS se statutem 
pobočky, které by vyřešilo nový model provozování Planetária v Mostě – dořeší pobočka 
Teplice. Intervence ČAS není v této situaci ve věci Planetária Most nutná.
 
22) ČAS na základě žádosti získala dotaci Pardubického kraje ve výši 25 000 Kč na tisk 
sborníku ze žambereckého setkání ke 110. výročí úmrtí Theodora Brorsena. Ve spolupráci 
s Astronomickou společností v Hradci Králové zajistí Suchan, Bartoš – do 31.12.2005.

23) Hledáme spolupracovníky! 
Zásobárnu práce máme k dispozici! Řada věcí stojí pro nedostatek času. Pokud tedy máte 

http://www.astro.cz/


ve svém okolí ochotné lidi, kteří jsou ochotni a schopni zajišťovat jednorázové akce ČAS 
nebo si rozumějí s internetem, prosíme o kontakt do sekretariátu ČAS.

24) Propagace ČAS
Bylo rozhodnuto o nové podobě propagačního letáčku ČAS (přehled poboček, sekcí 
a kolektivních členů a „3 podpůrných pilířů ČAS“: SUPRA Praha, s.r.o., Nakladatelství 
a vydavatelství Aldebaran, Dalekohledy Matoušek) – Suchan, Bezouška.

25) ČAS předala mimořádný svatební dar novomanželům Lenžovým z Valašského Meziříčí. 
Je jím Suevit – hornina vzniklá při dopadu mateřského tělesa vltavínů do kráteru Ries. Jenom 
taková událost se podle nás dá srovnat s překvapením dobře utajené svatby před Ballnerovou 
hvězdárnou. Přejeme Ing. Liboru Lenžovi a jeho paní vše dobré!

Příští jednání VV ČAS se uskuteční v pátek 27. ledna 2006 od 17:30 v Praze. Místo bude 
upřesněno.  V sobotu 28. ledna 2006 se v Praze uskuteční pracovní (vnitřní) setkání zástupců 
složek ČAS.
 
Zapsal: Pavel Suchan


